
Protokół 
XXXIII Sesji Rady Gminy Kleszczewo 

z dnia 5 września 2017r. 
 

Posiedzenie  rozpoczął o godzinie 16:00 Przewodniczący obrad Pan Henryk Lesiński, który 
stwierdził, że sesja jest prawomocna ze względu na quorum. 
W sesji udział wzięli radni: 
Jarosław Bytniewski 
Tadeusz Lammel 
Henryk Lesiński 
Marek Maciejewski 
Tomasz Maćkowiak 
Donata Michałowska 
Jan Rajchelt 
Andrzej Szymczak 
Łukasz Szymczak 
Łukasz Wawrzyniak 
oraz sołtysi: 
Jolanta Fludra 
Czesław Książkiewicz 
Stanisław Lesiński 
Jan Mąderek 
Halina Michalak - Szczepaniak 
Eugeniusz Nowicki 
Ferdynand Nowicki 
Paweł Doba 
a także: 
Bogdan Kemnitz - Wójt Gminy 
Genowefa Przepióra  - Zastępca Wójta/Sekretarz Gminy  
Jolanta Litka  - Skarbnik Gminy  
Monika Nowicka – inspektor ds. ochrony środowiska i rolnictwa 
Agnieszka Pakulska – Schoen – Kierownik Referatu Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji 
Grzegorz Stachowiak – Dyrektor ZS Tulce 
Marzena Socha – Dyrektor ZS Kleszczewo 
Ryszard Pomin – Prezes Zakładu Komunalnego Sp. z o. o. 
Agnieszka Świątkowska – koordynator ds. transportu publicznego Zakład Komunalny Sp. z o. o. 
 
 
 Przewodniczący Lesiński poinformował, że proponowana jest zmiana polegająca na zdjęciu 
z porządku obrad projektu uchwały w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których 
właścicielem jest Gmina Kleszczewo oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków. 
Ponadto, proponuje się w punkcie 17 wprowadzić treść: "Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia 
zgody na zawarcie z Gminą Krzykosy porozumienia w sprawie  wspólnego ubiegania się o 
dofinansowanie projektu pn. „Wytwarzanie energii ze źródeł odnawialnych na terenie Gminy 
Kleszczewo oraz Krzykosy" w ramach Wielkopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na 
lata 2014-2020" oraz w punkcie 18 „Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla 
Gminy Brusy”. Kolejne punkty zostają odpowiednio przenumerowane.    
 Pani Sekretarz wyjaśniła, że propozycja wycofania z porządku obrad projektu uchwały w 
sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem jest Gmina Kleszczewo 
oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków  wynika z  terminu podpisania porozumienia 
z Miastem Poznań. Konieczne jest doprecyzowanie projektu uchwały w sprawie nazw przystanków 
i ustaleń w tym zakresie z Zarządem Transportu Miejskiego w Poznaniu. 



Natomiast  wprowadzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie z 
Gminą Krzykosy porozumienia w sprawie  wspólnego ubiegania się o dofinansowanie projektu pn. 
„Wytwarzanie energii ze źródeł odnawialnych na terenie Gminy Kleszczewo oraz Krzykosy" w 
ramach Wielkopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2014-2020 wynika z 
konieczności pozyskania partnera do udziału w projekcie dotyczącym OZE tak by osiągnąć 
wymagany poziom liczby złożonych wniosków. 

Pani Sekretarz wyjaśniła, że projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla 
Gminy Brusy związany jest z nawałnicami, które przeszły w województwie pomorskim w dniach 
11-12 sierpnia br. oraz apelem skierowanym przez Burmistrza Gminy o pomoc finansową. 

 
 W związku z powyższym Przewodniczący zarządził głosowanie w sprawie przyjęcia 
porządku obrad. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem porządku obrad głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
 
Porządek obrad przedstawiał się następująco: 
1. Otwarcie. 
2. Interpelacje radnych. 
3. Przyjęcie protokołu  z  obrad  z poprzedniej Sesji. 
4. Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
5. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia  Programu Rewitalizacji dla 

Gminy Kleszczewo. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie  zmiany uchwały w sprawie przyjęcia „Planu Gospodarki 

Niskoemisyjnej Gminy Kleszczewo”. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości Tulce. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości Komorniki. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości Gowarzewo. 
10. Podjęcie  uchwały w sprawie udzielenia dotacji Parafii Rzymskokatolickiej p.w. Narodzenia 

NMP w Tulcach. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie  udzielenia dotacji Parafii Rzymskokatolickiej p.w. Wszystkich 
Świętych w Kleszczewie. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie  udzielenia pomocy finansowej Miastu i Gminie Kórnik. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie porozumienia międzygminnego pomiędzy Miastem Poznań,                   

a Gminą Kleszczewo w zakresie lokalnego transportu zbiorowego. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie porozumienia międzygminnego pomiędzy Miastem Poznań,                    

a Gminą Kleszczewo oraz Gminą Kostrzyn w zakresie lokalnego transportu zbiorowego. 
15. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany  uchwały budżetowej na 2017r. 
16. Podjęcie uchwały  w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kleszczewo na 

lata 2017-2040 
17. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie z Gminą Krzykosy porozumienia                

w sprawie  wspólnego ubiegania się o dofinansowanie projektu pn. „Wytwarzanie energii                 
ze źródeł odnawialnych na terenie Gminy Kleszczewo oraz Krzykosy" w ramach 
Wielkopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2014-2020. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Gminy Brusy. 
19. Przygotowanie szkół do nowego  roku szkolnego 2017/2018.  
20. Informacja przewodniczących komisji o tematyce posiedzeń. 
21. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
22. Zapytania i wolne wnioski. 
23. Zakończenie. 
 



Ad. 2 porządku posiedzenia 
Radni nie zgłosili interpelacji. 

 
Ad. 3 porządku posiedzenia 

Przewodniczący obrad poinformował, że do protokołu żaden z radnych nie zgłosił uwag.              
W związku z powyższym członkowie Rady przeszli do głosowania nad przyjęciem protokołu z 
XXXII Sesji:  
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem protokołu głosowało 9 radnych. 
Przeciw przyjęciu protokołu głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymał się 1 radny. 
 
Ad. 4 porządku posiedzenia 

Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych podczas XXXII Sesji Rady Gminy 
przedstawiła Pani Sekretarz i stanowi ono załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 5 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/240/2017 w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia 
Programu Rewitalizacji dla Gminy Kleszczewo przedstawiła Pani Sekretarz.  
Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas posiedzeń komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/240/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 6 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/241/2017 w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia 
„Planu Gospodarki Niskoemisyjnej Gminy Kleszczewo” przedstawiła Pani Nowicka.  
Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas posiedzeń komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymał się 0 radny. 
Uchwała Nr XXXIII/241/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 7 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/242/2017 w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości 
Tulce przedstawiła Pani Pakulska - Schoen. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony 
podczas posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/242/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 



Ad. 8 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/243/2017 w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości 
Komorniki przedstawiła Pani Pakulska - Schoen. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony 
podczas posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/243/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 9 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/244/2017 w sprawie nadania nazwy ulicy w miejscowości 
Gowarzewo przedstawiła Pani Pakulska - Schoen. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony 
podczas posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/244/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 10 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/245/2017 w sprawie udzielenia dotacji Parafii 
Rzymskokatolickiej p.w. Narodzenia NMP w Tulcach przedstawiła Pani Sekretarz. Projekt uchwały 
został szczegółowo omówiony podczas posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 7 radnych. 
Przeciw głosowało 2 radnych.  
Od głosu wstrzymał się 1 radny. 
Uchwała Nr XXXIII/245/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 11 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/246/2017 w sprawie udzielenia dotacji Parafii 
Rzymskokatolickiej p.w. Wszystkich Świętych w Kleszczewie przedstawiła Pani Sekretarz. Projekt 
uchwały został szczegółowo omówiony podczas posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 8 radnych. 
Przeciw głosowało 1 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 1 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/246/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 12 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/247/2017 w sprawie udzielenia pomocy finansowej  Miastu i 
Gminie Kórnik przedstawiła Pani Sekretarz. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony 
podczas posiedzenia komisji. 



Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/247/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 13 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/248/2017 w sprawie porozumienia międzygminnego pomiędzy 
Miastem Poznań a Gminą Kleszczewo w zakresie lokalnego transportu zbiorowego przedstawiła 
Pani Sekretarz. Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas posiedzenia komisji. 
 
 Pan Wójt poinformował, że w myśl omawianego porozumienia Gmina Kleszczewo 
przekazuje część swoich zadań z zakresu komunikacji Miastu Poznań. Gmina zlecałaby ZTM 
pełnienie roli organizatora komunikacji, natomiast organizator zlecałby wykonanie tego zadania 
operatorowi którym jest Zakład Komunalny Sp. z o. o. w Kleszczewie. Wójt podkreślił, że ZTM 
zyskuje całkowitą decyzyjność w organizowaniu transportu na terenie części gminy Kleszczewo, 
natomiast wykonawcą tego zadania będzie Zakład Komunalny Sp. z o. o., który od ZTM 
otrzymywał będzie z tego tytułu wynagrodzenie -  ZTM z kolei kosztami obciąży gminę. Poza 
budżetem gminy będzie koszt sprawowania funkcji organizatora transportu (46gr za 1km) co daje o 
ok. 66tyszł mniejsze koszty organizacji transportu. 

Pan Wójt poinformował, że w ramach porozumienia proponuje się, aby organizację 
komunikacji na liniach 431 i 432 przejęło Miasto Poznań (kursy kończyłyby się w Kleszczewie). 
Poza tym powstałaby linia 435 łącząca Rondo Rataje z Tulcami – byłby to obszar na którym rolę 
organizatora transportu pełniłby również Poznań. Pozostałą częścią komunikacji na terenie gminy 
zarządzałaby nadal gmina.  

Wójt nadmienił, że fragment linii 431 przebiega przez gminę Kostrzyn i ZTM jako jej 
organizator uważa, że gmina Kostrzyn powinna partycypować w kosztach wykonywania usługi 
przewozowej i w kosztach organizowania transportu. Wbrew pozorom jest to z korzyścią dla 
Kostrzyna, który niewielkim kosztem rzędu ok. 40tys. zł na rok uzyskałby dla swoich mieszkańców 
prawa do wszystkich przywilejów związanych z przynależnością do organizacji transportowej 
takich jak np. bilet metropolitalny.  

Jako prawdopodobny termin integracji Wójt podał 1 listopada 2017r., a podjęcie 
przedmiotowej uchwały pozwoli na podpisanie stosownej umowy w tej sprawie. 

Pan Wójt dodał, że poprzez jednolity bilet mieszkańcy chętnie korzystać będą z 
komunikacji, gdzie autobusy kleszczewskie przejmą obsługę pasażerską na linii Kleszczewo – 
Szczepankowo - Rondo Rataje, natomiast autobusy MPK będą realizowały przewozy do Franowa.  
Linie 431 przez Gowarzewo i 432 przez Komorniki kończyły będą trasę w Kleszczewie, natomiast 
pozostałe miejscowości obsługiwałaby linia wewnętrzna 488, której organizatorem będzie Gmina 
Kleszczewo. Podział komunikacji na terenie gminy jest zdaniem Wójta pewnym mankamentem 
rozwiązania proponowanego przez ZTM. Gmina przyjęła koncepcję, aby przy okazji takiego 
rozwiązania część gminy obsługiwaną przez ZTM objąć strefą B komunikacji (strefą A objęte jest 
miasto) i umożliwienie pasażerom dojeżdżającym z pozostałych części gminy zakupu biletów w 
strefie B. Uciążliwość przesiadek rekompensowana byłaby tym, że na odcinku organizowanym 
przez Gminę Kleszczewo tj. Markowice, Krerowo, Zimin, Śródka, Krzyżowniki, Nagradowice, 
Poklatki nie byłoby odpłatności za przejazdy autobusami. Do tej pory dochód Zakładu 
Komunalnego ze sprzedaży biletów na tym odcinku wynosił ok. 21.000zł, a koszty tej linii 
wynosiłyponad 600.000zł rocznie. Gmina pozostaje także organizatorem linii 489 (do Swarzędza). 
Założenie jest takie, aby rozkłady jazdy autobusów koordynowanych przez gminę dostosowane 
były do rozkładów autobusów do Poznania.  



W kwestii systemu ulg Pan Wójt poinformował, że konieczne będzie podporządkowanie się 
systemowi poznańskiemu i tak np. różnica będzie dla osób w wieku 65 lat, ponieważ w Poznaniu 
wiekiem granicznym uprawniającym do ulgi jest 70 lat. Istnieje natomiast możliwość zakupu przez 
te osoby biletu Seniora za 50zł na rok, niestety bilet występuje tylko w strefie A. Zyskają natomiast 
renciści, którzy w systemie kleszczewskich ulg nie byli ujęci. Uczniowie nadal nie będą płacić za 
przejazdy, gdyż gmina wykupi im przejazdy na terenie Gminy Kleszczewo (w formie doładowania 
karty PEKA). Pan Wójt poinformował, że bilet miesięczny do Ronda Rataje stanowił będzie koszt 
123zł. Zasadniczo tańsze niż obecnie będą bilety jednorazowe opłacane T - Portmonetką.  

Wg wyliczeń ZTM komunikacja w nowej wersji kosztowałaby gminę ok. 100.000zł więcej, 
co wynika między innymi ze wzrostu liczby kursów. Pan Wójt dodał, że istnieje obawa o to czy 
kleszczewski tabor sprosta nowemu wyzwaniu, ponieważ więcej będzie zarówno kilometrów jak i 
pasażerów. 

Temat komunikacji został przez Pana Wójta przedstawiony również w formie prezentacji 
multimedialnej. 

 
 Radny Andrzej Szymczak zapytał czy nadal możliwe będą bezpłatne przejazdy grup 
uczniów kleszczewskich szkół do Poznania. 

Prezes Zakładu Komunalnego Sp. z o. o. Ryszard Pomin wyjaśnił, że istnieje możliwość 
zakupienia 10-godzinnego biletu grupowego za 50zł.  
 Sołtys Śródki Pani Jolanta Fludra zapytała czy kursy linii kleszczewskiej będą 
skoordynowane z połączeniami do Poznania? 
 Pan Wójt wyjaśnił, że na odcinku poznańskim kursów będzie więcej, natomiast na stałym 
poziomie pozostanie częstotliwość kursów na pozostałej części gminy i będą one oczywiście 
dostosowane do kursów do Poznania. 
 Radny Rajchelt zapytał czy gmina będzie miała wpływ na rozkład jazdy autobusów? 

Pani Sekretarz przytoczyła następujący fragment projektu porozumienia: „Rozkłady jazdy 
na liniach komunikacyjnych uruchamianych w ramach zadania określonego w § 1 ustala Zarząd 
Transportu Miejskiego w Poznaniu, z uwzględnieniem pisemnej opinii Gminy Kleszczewo”. 

Radny Rajchelt zapytał czy od strony technicznej Zakład Komunalny  jest przygotowany? 
Prezes Pomin odpowiedział, że od strony organizacyjnej wszystko zostało do integracji 

przygotowane, natomiast po podpisaniu umowy zmiany będą płynnie wdrażane. 
 
 Pani Sekretarz poprosiła radnych o wyrażenie zgody na zmianę zapisu w §2 uchwały na 
treść: „Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Kleszczewo” – wcześniejszy zapis 
wynikał z oczywistej omyłki pisarskiej. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 9 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymał się 1 radny. 
Uchwała Nr XXXIII/248/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 14 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/249/2017 w sprawie porozumienia międzygminnego pomiędzy 
Miastem Poznań a Gminą Kleszczewo oraz Gminą Kostrzyn w zakresie lokalnego transportu 
zbiorowego. przedstawiła Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poprosiła radnych o wyrażenie zgody na 
zmianę zapisu w §2 uchwały z „Wykonanie uchwały powierza się Prezydentowi Miasta Poznania” 
na „Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Kleszczewo”. 
Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 



W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/249/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 15 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/250/2017 w sprawie zmiany uchwały budżetowej  na 2017r. 
przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała, że w stosunku do projektu omawianego 
podczas posiedzenia Komisji naniesione zostały następujące zmiany: 
Dział 600 Transport i łączność: 
- rozdział 60004 - dochody: zmniejszono plan dochodów o kwotę 14.860,00zł (w tym zmniejszenie  
dotacji do kwoty 36.240,00zł na realizację lokalnego transportu z gminy Środa, wprowadzono 
dotacje dla Miasta i Gminy Kórnik na organizację lokalnego transportu zbiorowego w wysokości 
36.240,00zł).  
Dział 758 Różne rozliczenia: 
- rozdział 75814 - dochody: zwiększono plan z tytułu uzyskanych dochodów o kwotę 3.3630,00zł 
(min. portmonetka- komunikacja, wpływy za wycinkę drzew ). 
Na podstawie decyzji Wojewody Wielkopolskiego Nr FB-I.3111.267.2017.5  z dnia 29-08-2017r. , 
wprowadzono środki z dotacji celowych otrzymanych jako zwrot części wydatków  wykonanych w 
ramach Funduszu sołeckiego w 2016r. 
Dział 900 Gospodarka komunalna i ochrona środowiska: 
Zwiększono plan wydatków o kwotę 4.000,00zł(na zakup urządzenia napowietrzającego do stawu 
w Kleszczewie 3500,00zł + 500,00zł uruchomienie urządzenia oraz zakup probiotyków). 
- rozdział 90095 - wydatki: przesunięcia w ramach Funduszu Sołeckiego Poklatki oraz 
zabezpieczono środki na remont budynku komunalno - użytkowego w Krerowie w wys. 
20.000,00zł 
Dział 921 Kultura i ochrona dziedzictwa narodowego: 
-rozdział 92109 - dochody i wydatki: w dochodach zwiększono plan o kwotę 2.000,00zł z tytułu 
środków pozyskanych przez sołectwo Śródka w ramach LGD Trakt Piastów na realizacją projektu 
„Świetlica szeroko otwarta”. Jednocześnie kwotę zabezpieczono w planie wydatków. 
Ponadto zabezpieczono wymagany wkład własny w wys. 3.800,00zł dla sołectwa Śródka na  
realizację projektu współfinansowanego przez UM pn. „Wyposażenie świetlicy wiejskiej w Śródce” 
realizowanego w ramach  konkursu - Odnowa wsi szansą dla aktywnych sołectw 
W związku z wprowadzonymi zmianami zmniejsza się deficyt, który wynosi: 17.381.381zł 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 9 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 1 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/250/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 16 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/251/2017 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Kleszczewo na lata 2017-2040 przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik przedstawiła 
zmiany w projekcie uchwały w stosunku do projektu omawianego podczas posiedzenia komisji. 

W wykazie wieloletnich przedsięwzięć wprowadzono w limicie wydatków w 2018r. kwotę 
850.000,00zł.- kwota stanowiąca wkład własny do projektu na lata 2017-2018 pn. „Wytwarzanie  
energii ze źródeł odnawialnych na terenie Gminy Kleszczewo”. Zwiększono również kwotę 
dochodów majątkowych o 850.000,00zł stanowiącą zwrot dokonanych wydatków gminy przez 
mieszkańców na podstawie złożonych indywidualnie wniosków o dofinansowanie (warunkiem 



udziału w projekcie jest zabezpieczenie wkładu własnego przez gminę, który ostatecznie obciąży 
indywidualne gospodarstwa domowe jako właściwych beneficjentów projektu). 
Ponadto w wykazie wieloletnich przedsięwzięć wprowadzono w limicie wydatków w 2019r.  kwotę 
115.000,00zł.- kwota stanowiąca wkład Gminy Kleszczewo do projektu na lata 2018-2019 pn. 
Budowa ścieżki rowerowej Poznań- Tulce – Gowarzewo w ciągu dróg powiatowych nr 2438P, 
2489P, 2429P- realizowanego przez Powiat Poznański. 
 Projekt uchwały został szczegółowo omówiony podczas posiedzenia komisji. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 9 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 1 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/251/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 17 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/252/2017 w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie z Gminą 
Krzykosy porozumienia w sprawie wspólnego ubiegania się o dofinansowanie projektu pn. 
„Wytwarzanie energii ze źródeł odnawialnych na terenie Gminy Kleszczewo oraz Krzykosy" w 
ramach Wielkopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2014-2020 przedstawiła 
Pani Sekretarz. Pani Sekretarz poinformowała, że w związku z możliwością pozyskania środków 
finansowych w ramach Wielkopolskiego Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2014-2020 
oś priorytetowa Energia, Działanie 3.1 Wytwarzanie i dystrybucja energii ze źródeł odnawialnych", 
poddziałanie 3.1.1. Wytwarzanie energii z odnawialnych źródeł energii, Gmina Kleszczewo  jako 
Lider (Partner Wiodący), złoży wniosek o dofinansowanie projektu pn. „Wytwarzanie energii ze 
źródeł odnawialnych na terenie Gminy Kleszczewo oraz Krzykosy”. 

Projekt zakłada aplikowanie o środki unijne przez Gminę Kleszczewo i Gminę Krzykosy w 
imieniu zainteresowanych mieszkańców w tzw. „projekcie parasolowym" na mikroinstalacje OZE, 
tj. zakup i montaż paneli fotowoltaicznych i/lub paneli słonecznych i/lub pomp ciepła. 

W celu spełnienia warunków konkursu, m.in. uzyskania łącznej mocy instalacji z OZE 
nieprzekraczającej 2MW dla instalacji z wykorzystaniem energii słonecznej (fotowoltaika i panele 
słoneczne) oraz do 5MWth dla instalacji z wykorzystaniem źródeł geotermalnych, przy 
jednoczesnym założeniu osiągnięcia minimalnej mocy wynoszącej 300kW dla instalacji z 
wykorzystaniem energii słonecznej oraz 500kW dla instalacji z wykorzystaniem biomasy, 
zdecydowano się podjąć działania mające na celu wspólne aplikowanie obu jednostek samorządu 
terytorialnego. W celu wspólnego złożenia wniosku o dofinansowanie konieczne jest zawarcie 
porozumienia, a także wyznaczenie spośród zainteresowanych podmiotów Lidera, który będzie miał 
status Beneficjenta i jako taki będzie ponosił pełną odpowiedzialność za przygotowanie, realizację i 
rozliczenie projektu. Liderem - Partnerem wiodącym zostanie Gmina Kleszczewo. Po podpisaniu 
porozumienia zostanie przygotowany kompletny wniosek o dofinansowanie, przy współudziale 
firmy zewnętrznej. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymał się 0 radny. 
Uchwała Nr XXXIII/252/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 18 porządku posiedzenia 
 Projekt Uchwały Nr XXXIII/253/2017 w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Gminy 
Brusy przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik poinformowała, że w związku z nawałnicami, 



które przeszły w województwie pomorskim w dniach 11-12 sierpnia br. oraz apelem skierowanym 
przez Burmistrza Gminy proponuje się udzielić pomocy finansowej dla Gminy Brusy w kwocie 
30.000zł z przeznaczeniem na zakup niezbędnego sprzętu do usuwania skutków klęsk 
żywiołowych. 

Radni nie mieli pytań, w związku z powyższym Przewodniczący przeszedł do głosowania 
projektu uchwały. 
W chwili głosowania na sali obecnych było 10 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 10 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych. 
Uchwała Nr XXXIII/253/2017 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 19 porządku posiedzenia 
Dyrektor Zespołu Szkół w Kleszczewie Pani Marzena Socha przedstawiła następujące informacje 
związane z działalnością placówki: 
Liczba uczniów: 
- przedszkole 2,5 - latki      5 
- przedszkole 3 - latki   19  
- przedszkole 4 - latki   33  
- przedszkole 5 - latki   40 
- przedszkole 6 - latki  34 
- przedszkole 7 - latki (odroczone) 2 
- RAZEM przedszkole  133 

 
- szkoła podstawowa   305 
- edukacja wczesnoszkolna  136 
- klasy IV-VII    169 
- gimnazjum      73 
- RAZEM szkoła   378 

 
OGÓŁEM ZESPÓŁ SZKÓŁ: 511 

1. Liczba oddziałów: 
- przedszkole    6 
- szkoła podstawowa I-III   6 
- szkoła podstawowa IV-VII          8 
- gimnazjum II-III   4 
- RAZEM            24 
2. Średnia liczba uczniów w oddziale szkolnym: 21 
3. Zatwierdzona liczba godzin w tygodniu w roku 2017/2018: 980,50. 
4. Liczba nauczycieli na urlopie dla poratowania zdrowia – 2 osoby i 2 osoby na urlopie 
uzupełniającym, 1 osoba na długotrwałym L4 - od października na urlopie macierzyńskim. 
5. Liczba nauczycieli: 
Wg osób 
- przedszkole    10  
- szkoła    37  
- RAZEM    47  

Wg etatów 
- przedszkole    10 
- szkoła    34,61 
 



wg awansu zawodowego 
- stażyści    0 
- kontraktowi    12 
- mianowani    14 
- dyplomowani    20 
- RAZEM     46 
6. Liczba pracowników administracyjno-obsługowych w etatach: 
- przedszkole     3,00 
- szkoła     5,75    
- stołówka     3,00 
- RAZEM:     11,75 
7. Liczba sal lekcyjnych 
- przedszkole     6 
- szkoła     20 
- RAZEM      24 
 
W tym pracownia fizyczno – chemiczna, 2 sale komputerowe (sala 48 i kawiarenka  
w bibliotece). Dodatkowo stołówka, świetlica, gabinet psychologa, gabinet higienistki, stomatologa, 
intendenta, sala zabaw, hala sportowa. 
8. Czas pracy świetlicy szkolnej 700 - 900, 1130– 1700. (55h) 
9. Remonty przeprowadzone w wakacje: 
- odnowienie parkietów w salach I-III SP, 
- modernizacja i usprawnienie systemu kart wejściowych – zmiana wejścia, montaż wideo-domofon 
do sali 49 w przedszkolu, 
- bieżące naprawy elektryczne (oświetlenie strychu). 
- założenie listew odbojowych na dwóch korytarzach i w salach lekcyjnych. 
 

Następnie dane dotyczące Zespołu Szkół w Tulcach przedstawił Dyrektor placówki Pan 
Grzegorz Stachowiak. 

Dyrektor poinformował, że liczba oddziałów i liczba uczniów zasadniczo nie uległa zmianie 
w stosunku do roku ubiegłego. W pięciu oddziałach przedszkolnych jest 121 dzieci (4 wolne 
miejsca w grupie 6-latków). Edukacja wczesnoszkolna obejmuje 8 oddziałów z liczbą uczniów 154, 
ponadto jest 13 oddziałów klas 4-8. W sumie do szkoły podstawowej uczęszcza 418 uczniów. W 
pięciu oddziałach gimnazjum jest 20 uczniów. W sumie placówka szkolna liczy 537 uczniów w 26 
oddziałach, a razem z przedszkolem jest  660 osób.   

Dyrektor podkreślił, że w nowym roku szkolnym dzieci z klas edukacji wczesnoszkolnej 
kończą zajęcia najpóźniej o 15:45, podobnie jak uczniowie klas starszych. 
Stan zatrudnienia prezentuje się następująco: 
Przedszkole zatrudnia11 nauczycieli ( w tym jeden pedagog przebywa na rocznym urlopie dla 
poratowania zdrowia) w tym: 
- 4 nauczycieli kontraktowych, 
- 6 mianowanych,  
- 1 – dyplomowany. 
W szkole pracuje 55 nauczycieli w tym: 
41 pełnozatrudnionych, 
10 w niepełnym wymiarze godzin, 
5 przebywa na urlopie dla poratowania zdrowia, 
2 na urlopie macierzyńskim, 
1 nauczycielka przebywa na długotrwałym zwolnieniu lekarskim. 
Stopień awansu zawodowego: 
2 nauczycieli stażystów 
15 kontraktowych 



18 mianowanych 
20 dyplomowanych. 
11 i ¼ etaty to etaty administracyjno – obsługowe. 
Prace wykonane w czasie wakacji: 
Malowanie holu i wejścia do szkoły, zakup mebli, malowanie i wymiana wykładziny podłogowej w 
pokoju nauczycielskim, malowanie stołówki i sali nr 54 oraz wszystkich sanitariatów na parterze 
oraz pomieszczeń kuchennych, naprawa konserwacja i malowanie podbitki dachu placówki, oraz 
wykonano modernizację szkolnej sieci komputerowej i naprawiono 180 krzeseł. 
 
Radny Rajchelt zapytał czy 12 uczniów w Zespole Szkół w Kleszczewie, którzy mieli poprawki z 
końcem ubiegłego roku szkolnego, uzyskało promocje do kolejnych klas? 
Dyrektor Socha poinformowała, że żaden z uczniów nie powtarza roku. 

 
Ad. 20 porządku posiedzenia 
 Przewodniczący Lesiński poinformował, że tematem wspólnego posiedzenia Komisji Rady 
Gminy było przygotowanie szkół do nowego roku szkolnego 2017/2018. 
 
Ad. 21 porządku posiedzenia 
29.06 – szkolenie dla przedsiębiorców w Gminnym Ośrodku Kultury w Kleszczewie, 
21.07 – obchody święta Policji w Komisariacie Policji w Swarzędzu, 
27.07 – Zgromadzenie ZM GOAP poświęcone omówieniu sytuacji związanej z przetargami i 
realizacją porozumienia z Zakładem Zagospodarowania Odpadów, 
29.07 – Zgromadzenie Nadzwyczajne ZM GOAP podczas którego dokonano wyboru Pana 
Ziemowita Borowczaka na członka Zarządu, rezygnację ze stanowiska złożył natomiast 
Przewodniczący Zgromadzenia Marian Szkudlarek, 
3.07 i 7.08 – spotkanie z Zarządem Transportu Miejskiego w sprawie ścieżki rowerowej 
Gowarzewo - Tulce, 
24.08 – spotkanie z firmą INEA w sprawie wniosku o obniżenie podatków lokalnych za 
rozmieszczenie w pasie drogowym urządzeń Internetu szerokopasmowego, oraz w temacie 
ewentualnych przedsięwzięć do realizacji na terenie gminy, 
31.08 – Zarząd LGD Trakt Piastów. Pan Wójt poinformował, że w harmonogramie naborów są  
dodatkowe nabory wniosków dotyczących podejmowania działalności gospodarczej związanej z 
opieką nad dziećmi i osobami starszymi. Pan Wójt nadmienił, że sołectwo Tanibórz pozyskało 
dofinansowanie na zakup urządzeń na boisko do gry w siatkówkę, a sołectwo Śródka na 
wyposażenie świetlicy.  
Pan Wójt dodał, że 20.07 i  2.09 miały miejsce kolejne odsłony Dni Gminy Kleszczewo, a 01.09 
rozpoczęło działalność przedszkole wraz ze żłobkiem w Gowarzewie.   
 
W kwestii inwestycji Pan Wójt poinformował, że: 
- trwają prace w świetlicy w Śródce, 
- w trakcie jest procedura przetargowa na budowę kanalizacji w Gowarzewie, oraz na rozbudowę 
Szkoły Podstawowej w Tulcach. 
 
Pan Wójt poinformował, że gmina złożyła odwołania w konkursach o dofinansowanie inwestycji ze 
środków unijnych dotyczących budowy przedszkola w Kleszczewie, oraz budowy węzła 
przesiadkowego w Kleszczewie. Pan Wójt dodał, że złożony został także wniosek w Programie 
dofinansowującym instalacje OZE, którego koszt wynosi ok. 3.700.000zł w tym wkład wniesiony 
przez mieszkańców gminy 800.000zł (wkład własny wynosi 15% plus podatek VAT). 
Zainteresowanych Programem jest 336 podmiotów łącznie w Gminie Kleszczewo i Krzykosy. 
 
Pan Wójt przedstawił również informacje personalne dotyczące nowo zatrudnionych w Urzędzie 
Gminy pracowników: 



- Magdalena Sołtysiak – Kierownik Referatu Oświaty, 
- Beata Kolasińska – środki unijne i promocja oraz współpraca z sołectwami, 
- Magdalena Trubłajewicz – Referat Gospodarki Komunalnej i Inwestycji. 
Nastąpiła także zmiana w osobie administratora sali w Gowarzewie – obecnie funkcje tą pełni Anna 
Błaszczyk. 
 

Pan Wójt przypomniał, że toczy się procedura związania z tworzeniem Strategii Rozwoju 
Gminy, gdzie miał już miejsce etap konsultacji, ale można jeszcze składać ankiety - w drugiej 
połowie września przewidziane jest spotkanie otwarte z  mieszkańcami gdzie projekt zostanie 
omówiony. 

Pan Wójt zaapelował do sołtysów o zaangażowanie w zbieranie ankiet poparcia dla budowy 
ścieżki rowerowej i węzła przesiadkowego, udokumentowane na wysokim poziomie poparcie 
społeczne tych inwestycji jest bowiem niezbędne przy ubieganiu się o środki unijne na ich 
realizację. 
 
Ad. 22 porządku posiedzenia 

Pani Halina Michalak – Szczepaniak sołtys Gowarzewa zwróciła uwagę na zgłaszany przez 
mieszkańców utrudniony dojazd do nowopowstałego przedszkola w Gowarzewie. 

Pan Wójt stwierdził, że zarówno przedszkole jak i zlokalizowany w tej okolicy sklep to 
działalność gospodarcza. Uprawnienia przedszkola publicznego nie są jednoznaczne z tym, że 
obowiązkiem gminy jest wybudowania drogi – gmina zapewnia miejsce dla dzieci w przedszkolu. 
Pan Wójt dodał, że proponował wykonanie przejścia z terenu przedszkola do ulicy Trzeckiej, ale 
żaden z inwestorów tego tematu nie podjął. 

 
Ad. 23 porządku posiedzenia 
 W związku z brakiem dalszych pytań Przewodniczący obrad podziękował wszystkim                  
za przybycie i zamknął obrady sesji o godzinie 19:40. 
 
Protokołowała: 
Magdalena Rakszawska 
            za zgodność z przebiegiem obrad 

        Przewodniczący Rady Gminy 
 

                    Henryk Lesiński 


